



VACANCY NOTICE

VANUATU BUREAU OF STANDARDS (VBS)

The Vanuatu Bureau of Standards (VBS) is the statutory authority established under the Bureau of Standards Act No. 14 of 2016, mandated to develop and enforce national standards, conformity assessment, metrology, testing, certification, and quality infrastructure to safeguard public health, protect consumers, facilitate trade, and support national economic development.

In line with the VBS Business Plan 2025–2027, the Annual Work Plan 2026, and Government policy directives on Packhouse Infrastructure, Conformity Assessment, Export Readiness, and National Quality Infrastructure, VBS invites suitably qualified and experienced candidates to apply for the following position:

Position Title: Manager – Laboratory Division
Organization: Vanuatu Bureau of Standards (VBS)
Location: Port Vila (with national and provincial responsibilities, including Santo)
Contract Type: Full-time
Salary Band: PS 9.4 (VT3,739,300) (Public Service Scale)

Position Overview

The Manager – Laboratory Division is a senior technical and managerial position responsible for leading, developing, and operating the national laboratory services of VBS. The role is central to the implementation of conformity assessment systems, food safety and product testing, export certification, ISO/IEC 17025 accreditation, and the progressive establishment of metrology services, in support of national trade facilitation and consumer protection objectives.

The position directly contributes to the delivery of VBS’s statutory mandate under the Bureau of Standards Act and the priorities outlined in the Annual Work Plan 2026, including laboratory readiness for packhouses, import conformity assessment, and international recognition of Vanuatu’s testing systems.

Key Responsibilities

The Manager – Laboratory Division shall:

Strategic and Regulatory Leadership

- Provide overall leadership and strategic direction for the VBS Laboratory Division in accordance with the Bureau of Standards Act No. 14 of 2016, VBS policies, and Board directives.
- Lead the implementation of laboratory components under the National Conformity Assessment Regime.
- Support Government priorities on export development, food safety, consumer protection, and trade facilitation.

Laboratory Operations and Quality Systems

- Establish, implement, review, and continuously improve laboratory procedures, manuals, SOPs, and quality systems.
- Lead the attainment and maintenance of ISO/IEC 17025 accreditation, including method validation, measurement uncertainty, internal audits, and external assessments.
- Oversee microbiological, chemical, and physical testing of food, water, agro-products, and regulated goods.

Packhouse and Export Support

- Provide laboratory testing and certification support to national packhouses and feeder farm systems in accordance with export market requirements.
- Support certification programs such as kava nobility testing, moisture analysis, and other export-related testing services.

Metrology Development

- Lead the development of the Metrology Section, including structure, work plans, equipment acquisition, and technical capacity building.

Human Resource and Capacity Development

- Supervise laboratory staff, manage performance, and build technical capacity through structured training programs.
- Coordinate staff development in collaboration with international partners, regional bodies, and technical agencies.

Partnerships and International Engagement

- Establish and maintain professional relationships with regional and international laboratories for inter-laboratory comparisons and proficiency testing.
- Engage with development partners and technical agencies to strengthen national laboratory capacity.

Planning, Reporting, and Compliance

- Contribute to the implementation of the Annual Work Plan 2026 and Business Plan 2025–2027.
- Prepare technical reports, scientific results, and compliance documentation for management, regulators, and stakeholders.
- Ensure laboratory operations comply with VBS financial regulations, staff policies, and governance frameworks.

Qualifications and Experience

- Bachelor’s degree in Chemistry, Food Science, Microbiology, Physics, or a closely related discipline (postgraduate qualification is an advantage).
- Minimum 5–7 years’ experience in laboratory management or senior technical roles.
- Demonstrated experience in ISO/IEC 17025 implementation, accreditation, or maintenance.
- Proven experience in method development, validation, and quality management systems.
- Strong leadership, organisational, and communication skills.
- Experience working with government institutions, regulatory environments, or export certification systems is highly desirable.
- Publication of scientific or technical papers in peer-reviewed or international journals is an added advantage.

Application Details

Closing Date: 20 March 2026 Time: 5:00 PM

How to Apply: Interested applicants should submit:

- A cover letter
- Curriculum Vitae (CV)
- Certified copies of academic qualifications
- References and academic transcripts

Submit applications to:

Chief Executive Officer Vanuatu Bureau of Standards Port Vila Email: apipite@vbs.gov.vu | CC: ntarosa@vbs.gov.vu (HR Manager-VBS)

Only shortlisted candidates will be contacted.

Vanuatu Bureau of Standards (VBS) P.O. Box 6532, Port Vila, Vanuatu Tel: +678 25978 | VoIP: 5619

AVIS DE VACANCE

BUREAU DE NORMALISATION DE VANUATU (BNV)

Le Bureau de Normalisation de Vanuatu (BNV) est l’autorité statutaire créée en vertu de la Loi n° 14 de 2016 sur le Bureau de Normalisation, chargée d’élaborer et d’appliquer les normes nationales, l’évaluation de la conformité, la métrologie, les essais, la certification et l’infrastructure de qualité afin de préserver la santé publique, de protéger les consommateurs, de faciliter les échanges commerciaux et de soutenir le développement économique national.

Conformément au plan d’affaires 2025-2027 du BNV, au plan de travail annuel 2026 et aux directives politiques du gouvernement relatives aux infrastructures de centre de conditionnement, à l’évaluation de la conformité, à la préparation à l’exportation et à l’infrastructure nationale de qualité, BNV invite les candidats qualifiés et expérimentés à postuler au poste vacant suivant :

Titre du poste : Responsable – Division Laboratoire
Organisation : Bureau de Normalisation de Vanuatu (BNV)
Lieu d’affectation : Port Vila (avec des responsabilités au niveau national et provincial, y compris à Santo)
Type de contrat : Temps plein
Échelon salariale : PS 9.4 (VT3,739,300) (Échelle salariale de la fonction publique)

Aperçu du poste

Le responsable – Division laboratoire occupe un poste technique et de gestion de haut niveau chargé de diriger, développer et exploiter les services nationaux de laboratoire du BNV. Ce poste est essentiel à la mise en œuvre des systèmes d’évaluation de la conformité, à la sécurité alimentaire et aux essais de produits, à la certification des exportations, à l’accréditation ISO/IEC 17025 et à la mise en place progressive de services de métrologie, afin de soutenir les objectifs nationaux en matière de facilitation des échanges commerciaux et de protection des consommateurs.

Ce poste contribue directement à la réalisation du mandat statutaire du VBS en vertu de la Loi sur le Bureau de Normalisation et des priorités définies dans le Plan de travail annuel 2026, y compris la préparation des laboratoires pour les centres de conditionnement, l’évaluation de la conformité des importations et la reconnaissance internationale des systèmes d’essai du Vanuatu.

Responsabilités clés

Le Responsable – Division Laboratoire doit :

Leadership stratégique et réglementaire

- Assurer le leadership global et l’orientation stratégique de la division Laboratoire du BNV conformément à la Loi n° 14 de 2016 sur le Bureau de Normalisation, aux politiques du VBS et aux directives du Conseil.
- Diriger la mise en œuvre des composantes de laboratoire dans le cadre du Régime national d’évaluation de la conformité.
- Soutenir les priorités du gouvernement en matière de développement des exportations, de sécurité alimentaire, de protection des consommateurs et de facilitation des échanges.

Opérations de laboratoire et systèmes de qualité

- Établir, mettre en œuvre, réviser et améliorer en permanence les procédures de laboratoire, les manuels, les procédures opérationnelles normalisées (PON) et les systèmes de qualité.
- Diriger l’obtention et le maintien de l’accréditation ISO/IEC 17025, y compris la validation des méthodes, l’incertitude de mesure, les audits internes et les évaluations externes.
- Superviser les tests microbiologiques, chimiques et physiques des aliments, de l’eau, des produits agricoles et des marchandises réglementées.

Soutien aux centres de conditionnement et à l’exportation

- Fournir des services d’analyse en laboratoire et de certification aux centres de conditionnement nationaux et aux systèmes agricoles d’approvisionnement, conformément aux exigences des marchés d’exportation.
- Soutenir les programmes de certification tels que l’évaluation de la qualité noble du kava, l’analyse de l’humidité et d’autres services d’analyse liés à l’exportation.

Développement de la métrologie

- Diriger le développement de la section Métrologie, y compris la structure, les plans de travail, l’acquisition d’équipements et le renforcement des capacités techniques.

Développement des ressources humaines et des capacités

- Superviser le personnel de laboratoire, gérer les performances et renforcer les capacités techniques grâce à des programmes de formation structurés.
- Coordonner le développement du personnel en collaboration avec des partenaires internationaux, des organismes régionaux et des agences techniques.

Partenariats et engagement international

- Établir et entretenir des relations professionnelles avec des laboratoires régionaux et internationaux à des fins de comparaisons interlaboratoires et d’essais d’aptitude.
- Collaborer avec des partenaires de développement et des agences techniques afin de renforcer les capacités des laboratoires nationaux.

Planification, reporting et conformité

- Contribuer à la mise en œuvre du plan de travail annuel 2026 et du plan d’affaires 2025-2027.
- Préparer des rapports techniques, des résultats scientifiques et des documents de conformité à l’intention de la direction, des régulateurs et des parties prenantes.
- Veiller à ce que les opérations du laboratoire soient conformes aux règlements financiers, aux politiques du personnel et aux cadres de gouvernance du BNV.

Qualifications et expérience

- Licence en chimie, sciences alimentaires, microbiologie, physique ou dans une discipline étroitement liée (un diplôme de troisième cycle est un atout).
- Au moins 5 à 7 ans d’expérience dans la gestion de laboratoire ou à des postes techniques supérieurs.
- Expérience avérée dans la mise en œuvre, l’accréditation ou la maintenance de la norme ISO/IEC 17025.
- Expérience avérée dans l’élaboration de méthodes, la validation et les systèmes de gestion de la qualité.
- Solides compétences en leadership, en organisation et en communication.
- Expérience professionnelle auprès d’institutions gouvernementales, dans des environnements réglementaires ou dans le domaine des systèmes de certification des exportations fortement souhaitée.
- Publication d’articles scientifiques ou techniques dans des revues internationales ou évaluées par des pairs constituant un atout supplémentaire.

Détails de la candidature

Date limite de dépôt des candidatures : 20 mars 2026

Heure : 17 h 00

Comment postuler : Les candidats intéressés doivent soumettre :

- Une lettre de motivation,
- Un curriculum vitae (CV),
- Des copies certifiées conformes des qualifications académiques,
- Des références et des relevés de notes.

Adressez votre candidature au :

Chef de la direction Bureau de Normalisation de Vanuatu
Port-Vila Courriel : apipite@vbs.gov.vu | CC : ntarosa@vbs.gov.vu (HR Manager-VBS)

Seuls les candidats présélectionnés seront contactés.

Bureau de normalisation de Vanuatu (BNV)
Boîte postale 6532, Port-Vila, Vanuatu
Tél. : +678 25978 | VoIP : 5619